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Råd för funktionshinderfrågor 

vid fastighetsnämnden och 

miljö- och hälsoskyddsnämnden 

PROTOKOLL 10/2015  

  

 

 

   
 

 Tid Måndagen den 2 november 2015  

kl 13.00 – 15.00 
   

 Plats Gamla Biblioteket, Tekniska Nämndhuset 
   

 Justerat  

  

 

Stefan Mattsson Dolores Back 

  

Närvarande  

 Ledamöter: 

 Stefan Mattsson (SRF), ordföranden 

Dolores Back (HSO/NHR), vice ordföranden  

Britt-Marie Karlsson (HSO-FEB)  

Jesper Kihlberg (HSO/ÅSS)  

Eva Söderbärj (HSO/FUB)   

 
Tjänstemän: 

 Rådets sekreterare Joel Sand, Bengt Håkansson från FEB §§ 

1-7, Juliana Kouriotou § 8, John Areschoug § 8-9, Robert 

Tjulin och Stefan Ams §§ 9-12. 

 

 
 

 § 1 
Val av justerare  
 
Beslut 

Rådet utser Dolores Back att tillsammans med 

ordföranden Stefan Mattsson justera dagens protokoll.  

 

 § 3 
Föregående protokoll 
Rådet godkänner protokoll nr 7 och 8/2015 som läggs till 

handlingarna. 

 

Rådet godkänner minnesanteckningar från möten gällande 

Medborgarhuset den 13 oktober 2015 och 

Stadshusreceptionen den 20 oktober 2015 samt 

minnesanteckningar från rådets möte med 

fastighetsnämnden den 20 oktober 2015. 

 

 § 4 
Inkomna skrivelser och protokoll 
Protokoll 7/2015 från trafiknämndens och Stockholms 

stads Parkering AB:s gemensamma råd för 
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funktionshinderfrågor den 14 september 2015 anmäls. 

 

 § 5 
Inkomna remisser 
Följande remisser anmäls till rådet: 

 Ökat ansvar till servicenämnden för centrala 

upphandlingar 

 Avgifter i livsmedelskontrollen 
 Teknisk justering Länsplan för regional 

transportinfrastruktur 

 Ansökan om tillstånd för vattenverksamhet 

 Samråd t-bana till Nacka och Söderort 

 Planprogram norra Hagastaden 

 Individuell mätning, rapport från Boverket 

 Betänkande: EU och kommunernas bostadspolitik 

 Motion om handlingsplan för laddstolpar 

 Samråd för Spårväg Syd 

 Motion om stadsodling 

 Program för upphandling och inköp 

 

 § 6 
Ärenden tagna på delegation 
Inga beslut fattade på delegation finns att anmäla. 

 

 § 7 
Information om elöverkänslighet 
Bengt Håkansson från FEB (Elöverkänsligas 

Riksförbund) berättar om elöverkänslighet, dess orsaker 

med mera. Bengt inleder med att berätta sin egen historia, 

hur han upptäckte sin elöverkänslighet 1989 och hur han 

hanterat det. Numera skriver han för FEB inom området 

teknik. 

 

Elektricitet kan påverka på flera sätt: Genom elektriska 

fält och genom magnetiska fält. Spänning och elektriska 

fält finns hela tiden, medan magnetiska fält uppstår när 

ström slås på. Den isolering som finns på elsladdar tar inte 

bort de elektriska fälten. 

 

Fälten påverkar kroppen på olika sätt genom elektrisk 
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influens. Ström ”flyter” igenom kroppen och skapar 

obalans. Magnetfält kan orsaka cancer, men har inte lika 

stark influens som elektriska fält när det kommer till 

ström genom kroppen. 

 

Fysiskt är elektromagnetiska fält att betrakta som vågor 

eller strålning. Det finns gränsvärden för både elektriska 

fält och elektromagnetiska fält som finns för att begränsa 

exponeringen för elektriska fält och strålning. 

 

Det finns många symptom som associeras med 

elöverkänslighet och flera av dem liknar de symptom som 

orsakas av tungmetallförgiftning eller 

kemikalieöverkänslighet. Det är vanligt med olika utslag 

och reaktioner i huden, som är det organ som är mest 

utsatt. En del symptom liknar också symptom som uppstår 

vid t.ex. depression. 

 

Det kan vara svårt att svara på exakt hur många som är 

överkänsliga för el, men enligt en undersökning som 

Socialstyrelsen gjort, upplever ca 3,2 % av Sveriges 

befolkning i åldrarna 18-65 att de haft problem som 

orsakats av elektrisk apparatur. Det motsvarar ca 208 000 

människor. En doktorsavhandling visar att ca 16 % av de 

svarande besväras av elektronisk utrustning, vilket 

motsvarar ungefär en miljon människor. Resultaten skiljer 

sig åt mellan olika mätningar, eftersom svaren beror på 

hur frågorna ställs. Undersökningar som använder 

självskattning innebär också vissa metodologiska 

problem. 

 

Det finns dock forskning kring elöverkänslighet som inte 

bygger på självskattning, även om materialet ännu inte är 

så omfattande. Undersökningar visar bland annat att 

elöverkänsliga har förhöjda histaminvärden, förhöjda 

värden för antikroppar m.m. Detta påverkar kroppen på 

olika sätt och leder till besvär. Det finns också historisk 

forskning från 1930-talet kring exponering av elektriska 

fält.  

 

Det enda egentliga sättet att undvika besvär är att undvika 
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elektricitet, vilket inte är så enkelt i dagens samhälle. 

Symptomen försvinner oftast när exponeringen upphör. 

Avstånd till tekniken hjälper, men det är svårt att isolera 

bort de elektriska fälten med dagens teknik. Elsanering 

fungerar inte lika bra idag som förr, med mycket datorer, 

trådlösa bredband m.m. En del har tvingats flytta ut i 

isolerade skogsområden för att slippa bli hämmade av 

sina besvär. 

 

Det går inte att bli diagnosticerad som elöverkänslig av 

läkare och många läkare är skeptiska till elöverkänslighet. 

Man måste själv komma fram till om man är 

elöverkänslig. 

 

Bengt lyfter att frågan om uppföljning av 

transformatorstationer i hus har tagits upp i 

stadsbyggnadsnämnden, men att de hänvisade den sortens 

uppföljning till miljöförvaltningen. Därför kan frågan 

komma att bli aktuell i det här rådet. 

 

Rådet tackar Bengt för föredragningen. 

 

 § 8 
Revidering av miljöförvaltningens jämställdhets-  
och mångfaldsplan 
Juliana Kouriotou, personaladministratör på 

miljöförvaltningen, presenterar förvaltningens förslag på 

reviderad jämställdhets- och mångfaldsplan för rådet. 

 

Efter genomgången lämnar rådet följande synpunkter: 

 

Medarbetarenkätens fråga kring diskriminering och 

trakasserier kan behöva kompletteras. Rådet påpekar att 

det inte finns någon fråga om funktionsnedsättning. Det 

kan finnas anställda som känner att de inte kan vara öppna 

med sin funktionsnedsättning eller att de blir exkluderade 

på något sätt på grund av sin funktionsnedsättning. Om 

man inte vet vad diskrimineringen beror på, hur ska den 

kunna avhjälpas?   

 

Rådens tips: 
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- Prova funktionsnedsättning genom t.ex. 

Insiktsutbildning 

- Det går att få stöd från Arbetsförmedlingen för att 

anställa personer med funktionsnedsättning  

- Ta kontakt med HSO för hjälp att rekrytera vikarier 

och sommarjobbare med funktionsnedsättning 

- Ta kontakt med Riitta-Leena Karlsson, stadens 

funktionshindersombudsman, för konkreta förslag 

 

Övrigt  

Rådet önskar diskutera aktiviteterna i verksamhetsplanen i 

ett tidigare skede än vad som sker nu. Nu presenteras 

aktiviteterna utan att rådet haft möjlighet till inflytande. 

Det finns framtagna förslag till arbetssätt kopplade till 

Stockholm – En stad för alla, stadens program för 

delaktighet för personer med funktionsnedsättning. Rådet 

rekommenderar att förvaltningen arbetar utifrån detta.  

  

 § 9 
Tertialrapport 2 2015, miljö- och  
hälsoskyddsnämnden 
John Areschoug presenterar tertialrapport 2 för 2015 för 

miljö- och hälsoskyddsnämnden. Förvaltningen når i stort 

sett alla mål som nämnden satt upp och driver ett antal 

projekt för att förbättra miljön i staden, som t.ex. 

Vattenprogrammet och GrowSmarter. Stockholm har 

också lyckats åstadkomma en hög självfinansieringsgrad 

för miljöförvaltningens verksamhet, något som många 

kommuner, särskilt mindre kommuner, haft problem med. 

 

John tipsar om att det numera finns appar som ger 

information om vilka restauranger som fått godkänt vid 

livsmedelskontroller. 

 

Rådet tackar John för föredragningen. 

 

 § 10 
Rådets frågor till miljö- och  
hälsoskyddsnämnden 17 november 2015  
Frågan skjuts upp till den 11 november 2015, då rådet 

träffar företrädare för fastighetskontoret för att diskutera 
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fastighetsnämndens verksamhetsplan. 

 

 § 11 
Bevakningslistan 
Robert Tjulin och Stefan Ams går igenom 

bevakningslistan tillsammans med rådet: 

 

Ett inriktningsbeslut om att genomföra en större 

renovering av Stadsbiblioteket har tagits av 

fastighetsnämnden. Arbete pågår med att ta fram ett 

förslag till genomförande. 

 

Renoveringen av Stadsmuseum har tagit stopp. Det har 

blivit problem med bygglovet för restaurangen. Det är 

oklart hur lång tid processen kommer att ta för att lösa 

frågan. 

 

 § 12 
Övriga frågor 
Robert Tjulin informerar rådet om att fastighetskontoret 

kommer att få en föredragning om tillgänglighet under 

verksamhetsplan-dagen för medarbetarna. 

 

Rådet inbjuds till möte med företrädare för 

fastighetskontoret för att diskutera fastighetsnämndens 

verksamhetsplan den 11 november 2015, kl. 10.00-12.00. 

 

Rådet tar upp frågan om tjänstemännens närvaro vid 

rådets möten. I andra råd sitter tjänstemän och 

förvaltningschefer ofta med hela sammanträdena. Varför 

är det inte så på detta funktionshinderrådet? Sekreteraren 

sänder frågan vidare till ansvariga på förvaltningarna. 

 

 

Vid protokollet 

 

 

 

Joel Sand 

 


